
Mamár természetesnek mondható, hogy az érdeklô-
dô rádióamatôrök az ûrügynökségek által publi-

kált frekvenciákon, megadott idôintervallumokon belül
kapcsolatot létesíthetnek az éppen fent keringô ûresz-
közökkel. Mégis ami az ûrhajózással kapcsolatos az
végtelen és még így is tágul, ezért nem meglepô, hogy
nemrég hazánk is bezsebelhetett egy kronológiai arany-
érmet. 2007. április 13-án a Puskás Tivadar Távközlési
Technikum rádióamatôrjei hosszú idô után elôször, ha-
zai rádióamatôrként pedig elsôként forgalmazhattak ma-
gyar nyelvû adást a Nemzetközi Ûrállomáson tartózko-
dó Charles Simonyival. Errôl és ennek elôzményeirôl és
a rádiózásban szerzett élményekrôl beszélgettem dr.
Gschwindt Andrással, dr. Magyari Bélával és lányával,
Magyari Dórával.

Magyari Béla így emlékezik vissza az 1980-as évek
elôtti idôkre:

Mikor találkozott elôször a rádiózással?
1966-ben az MHSZ keretén belül, egy motoros re-

pülôgépre való kiképzés folyamán, Békéscsabán talál-
koztam. Itt megtanultuk a rádió levelezés szabályait, a
rádió mûködését, felépítését és üzemeltetését.

Mi volt a legemlékezetesebb forgalmazása?
A repülôgépvezetô pályafutásom alatt lehetôségem

nyílt több érdekes párbeszédre az éterben. Ilyen volt
az elsô éles rakétaindításom is, amikor be kellett mon-
dani a távolsági adatokat és az irányítók egy talált,
vagy nem talált válasszal tájékoztattak a feladat végki-
menetelérôl. Ám a legemlékezetesebb pillanat mégis
az volt, amikor 1980-ban elsô magyarként, a szovjet irá-
nyítás mikrofonján keresztül juthattak fel szavaim a vi-
lágûrbe melyekre Farkas Bertalantól magyar nyelvû vá-
laszt is kaptam.

Milyen típusú jelekkel forgalmaztak az ûrhajóról?
Az ûrhajókon a kommunikáció több lábon állt, az el-

sôdleges kommunikációs lehetôség URH-n keresztül
történt. Ezen kívül több rövidhullámú adóvevô ált rendel-
kezésünkre. A legvégsôbb esetben lehetôség volt hosz-
szúhullámú adás küldésére is. Továbbá a túlélési cso-
magban megtalálható volt egy kisebb teljesítményû adó-
vevô is, mely a nemzetközi vészfrekvencián tudott üze-
netet sugározni.
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Miért nem sikerült a Szojuzzal...?
MAGYARI GÁBOR

Puskás Tivadar Távközlési Technikum
magor@fifahungary.com

Mióta lehetôség van az éteren keresztül rádióhullámok segítségével kommunikálni, egyre népszerûbbek lettek a szélsôsé-

ges körülmények közötti kapcsolatfelvételek. Vezeték nélküli forgalmazás közben nem kötik az embert vezetékek, így akár

hegycsúcsról, repülôrôl vagy akár a világûrbôl is jelentkezhetünk. A felsorolt példák közül a legmisztikusabb és lélegzetelál-

lítóbb – ebben bizonyára mindenki egyet ért velem – a világûr és a Föld közötti kommunikáció létrehozása, természetesen

rádióamatôr szerkezetekkel az otthoni karosszékbôl... 

A Szojuz-36 kiképzett legénysége
balról: Magyari Béla, Farkas Bertalan, Valeri j  Kubaszov,

Vlagyimir Dzsanyibekov

Magyari Béla és Vlagyimir Dzsanyibekov,
a kiképzett ûrhajósok



Voltak-e magyar vonatkoztatású kísérletek a rádió-
amatôr rádiózással kapcsolatban, a világûrben?

1979-ben a Magyar Rádióamatôr Szövetség révén
javasolták, hogy a világon elôször létesüljön amatôr kap-
csolat az ûrállomás és a Föld között. Mi örömmel vettük
Farkas Bertalannal, hogy részt vehetünk ebben. Meg-
kezdték a projekt elôkészítését, melynek keretein belül
a forgalmazás szabályait is megtanították nekünk. Em-
lékeim szerint ez idô tájt Veszprémben a mi hívójelünk-
kel meg is kezdôdtek a forgalmazások, hogy rádióama-
tôrré váljunk, mivel közben fizikailag csillagvárosban tar-
tózkodtunk. 

Sikeres volt-e ez a próbálkozás?
Sajnos a tárgyalások ellenére az oroszok visszauta-

sították, feltehetôleg az ötlet eredetisége miatt. Mindig
valamilyen ürüggyel visszaküldték a terveket. Errôl azon-
ban Gschwindt András tud több információt elmondani,

mivel ô volt az ötletgazdája ennek az ügynek. Az ûrre-
pülés elôtt három hónappal tájékoztattak minket a prog-
ram törlésérôl. Ekkor kicsit keserûséget éreztünk, viszont
elmondhatom hogy fél évig én is rádióamatôr voltam.

Gschwindt Andrással telefonon sikerült felvennem
a kapcsolatot és egy igen érdekes témában sikerült el-
merülnünk. Ugyanis a szovjet-magyar közös ûrrepülés
alkalmával rádióamatôr adásra is sor kerülhetett volna,
a Szojuz programban elsôként. Beszélgetôpartnerem e
projekt szülôatyjának számított.

Hogyan merült fel Önben, hogy amatôr rádióforgal-
mazást kellene lebonyolítani a világûrbôl?

Amerikai példa alapján arra gondoltunk, hogy a szov-
jet-magyar ûrrepülés apropóján, magyar nyelven, hazai
berendezéssel is meg lehetne valósítani egy ilyen pro-
jektet.

Miért nem sikerült a Szojuzzal...?
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Tudjuk, hogy ez nem valósult meg, de mi volt ennek
az oka?

A tervek elsô változata az ûrhajó energiáját használ-
ta volna a mûködéshez. Azonban erre olyan válasz ér-
kezett, hogy túl magas a fogyasztása egy ilyen berende-
zésnek. A berendezésnek 1,2 Amper áramra volt szük-
sége 27 voltos, F3-as (frekvencia moduláció 3 KHz-es lö-
kettel) üzemben, adáskor. Ezt korrigálva terveztünk egy
saját telepes berendezést, ami – mint az elsô változat is
– az ûrhajó antennáját használta volna a kommuniká-
cióra. A válasz rövid volt és egyértelmû: nincs elég an-
tenna. A harmadik változat már saját teleppel és anten-
nával hasonlóan, mint a mai kézi adóvevôk üzemelt vol-
na. Az ûrhajósnak csak az ûreszköz ablakához kellett
volna „lebegnie” és onnan bonyolíthatta volna le a for-
galmazást. Az adás és vétel azonos frekvencián történt
volna, F3-as üzemben 144 és 435 MHz-es sávokon. Az
oroszok ezt is visszautasították. Az ablak anyagára és
szigetelésére hivatkozva azt válaszolták, hogy az abla-
kon nem juthatnak át a rádióhullámok. Természetesen
tudtuk mindez nem igaz.

Hogyan bonyolítják le napjainkban az ilyesfajta kom-
munikációt az ûrbôl?

Simonyi Károly is a jól bevált japán gyártmányú be-
épített adóvevô segítségével lépett kapcsolatba a föl-
dön tartózkodó rádióamatôrökkel. Ez a berendezés az
ûrállomás beépített antennáit használja a kapcsolat le-
bonyolításához. Természetesen ez már egy kiforrott „pro-
fesszionális” technológia, mely minden nehézség nélkül
mûködtethetô.

A Puskás Tivadar Távközlési Technikum egyik Kazin-
czy érmes tanulója kétséget kizáróan bebizonyította; he-
lyes és tiszta beszéde megjárhatja a világûrt. Magyari
Dóra jelenleg 11. osztályos tanuló így emlékszik vissza a
történelmi estére:

Kaptatok-e elméleti felkészítést?
Már harmadik éve koptatom a Puskás Tivadar Táv-

közlési Technikum kifogástalan állapotú, Matáv-bordó szí-
nû padjait. Így a híradástechnikai alapismeretek órán
elhangzott, érdekesebbnél érdekesebb szakmai felké-
szítésbôl és az egyik elballagott puskásdiák magyaráza-
taiból könnyedén összerakhattam fejemben az eljárás
technikai részét.

Hogyan zajlott a kapcsolatfelvétel a Te szemszögöd-
bôl?

Lényegében mi, kérdezô diákok csak ott álltunk és
néztük, ahogy a jól felkészült rádióamatôr személyzet
végzi a dolgát. Potenciométerek finom, szakszerû teker-
getése és az ûrállomás helyzetének lokalizálása után
számunkra értelmetlen azonosítókat kezdtek a rádióba
skandálni. Mint laikusoknak nekünk csak a végered-
mény okozott örömet.

Mi volt a legemlékezetesebb pillanatod?
Amikor meghallottuk hangját a hangszórón keresz-

tül. Ilyenkor hirtelen nagy csend lett a teremben, ahon-
nan az adást folytattuk. A szemekben látni lehetett a le-
nyûgözöttséget, mely annak a földöntúli élménynek tu-
lajdonítható, hogy egy 8 km/másodperccel orbitálisan
keringô szerkezetbôl magyarul hívtak minket. Az érzést
a kapcsolatfelvétel elôtti csend fokozta, amikor is a rá-
dióamatôr, aki forgalmazott, a hívójel többszöri ismétlése
után sem kapott választ. Miután aztán a csend megtört,
mindenki elámult és megkönnyebbült. Én is a könnyeim-
mel küszködve léptem oda a mikrofonhoz. Alig bírtam
megszólalni.

Mit kérdeztél?
Az én kérdésem volt talán a legegyszerûbb és leg-

kézenfekvôbb. Arra voltam kíváncsi, hogyan érzi magát
a súlytalanság állapotában.

Kielégítô választ kaptál kérésedre?
Sajnos technikai okok miatt a válasz egy részét nem

hallhattam élôben. De nem bánom,
mert felvétel készült az egészrôl,
így bármikor meghallgathatom.

*
Fél évvel a történtek után las-

san elkezdenek mutatkozni a tár-
sadalmi hatásai is a kapcsolatfel-
vételnek. 

Az emberek egyre jobban ér-
deklôdnek a rádiózás és az ûrku-
tatás iránt. Reméljük többekben
felmerült, milyen is lehet fentrôl
kémlelni otthonunkat és mindezt
megosztani az itthon maradottak-
kal.

HÍRADÁSTECHNIKA
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